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سیدشمس الدین حسینی:

رییس مجلس؛ 
مسئول اداره جلسات است

نه ریاست برنمایندگان
قوی  اینکه مجلسی  بیان  با  یازدهم  اصولگرای مجلس  منتخب 
است که تک تک نمایندگان از وزن و سهم یکسانی برخودار باشند 
و تصمیمات توسط اکثریت گرفته شود، گفت: بدون در نظر گرفتن 
تعریفی که قانون اساسی داشته؛ یکباره رییس مجلس را به گونه ای 
ارتقا بخشیدیم که در راس امور قرار گرفت و خود مجلس از جریان 

امور خارج شد.
سید شمس الدین  حسینی دارای مدرک دکتری اقتصاد در بخش 
عمومی و بین الملل و استاد این رشته در دانشگاه علامه طباطبایی، 
در 22 مرداد ۱۳۸۷ و در میانه راه کابینه اول محمود احمدی نژاد به 
عنوان وزیر امور اقتصادی و دارایی به دولت نهم پیوست. وی از سال ۷4 
تا ۷۷، مدیر کل حوزه ریاست و بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور 
و به طور همزمان از سال ۷۵ تا ۷۷ هماهنگ کننده ملی پروژه های 
دفتر عمران سازمان ملل متحد بود. حسینی از سال ۷۵ تا ۸۱ دبیر 
کمیسیون های مشترک همکاری ایران با کشورهای کره جنوبی، مالزی 
در سازمان برنامه و بودجه کشور و از سال ۷۷ تا ۸۱ به عنوان مدیر کل 
دفتر بین الملل و روابط عمومی وزارت نیرو و دبیر کمیسیون مشترک 

ایران و قطر در این وزارتخانه فعالیت داشت.
این نماینده منتخب مجلس یازدهم از سال ۸۱ با انتقال به وزارت 
وزارتخانه  این  اقتصادی  به سمت مدیرکل دفتر مطالعات  بازرگانی 
منصوب شد و تا سال ۸۷ در این سمت باقی ماند. این استاد رشته 
اقتصاد از سال ۸۱ تا ۸4 به طور همزمان نایب رئیس کمیته برنامه ریزی 
توسعه صادرات بود و در سال ۸۵ به عنوان نماینده وزارت بازرگانی در 

کمیسیون تخصصی شورای بورس معرفی شد.  
حسینی در دولت های مختلف به عنوان معاون هدفمند سازی 
یارانه های وزیر رفاه و تامین اجتماعی، مشاور رییس جمهور و دبیر 
طرح تحول اقتصادی، رییس کمیسیون اقتصادی و سخنگوی اقتصادی 
وزیران  شورای  رییس  اکو،  اقتصادی  وزیران  شورای  رییس  دولت، 
صندوق اوپک، نماینده ایران در مجامع بانک جهانی و بانک توسعه 
اسلامی و رییس کمیسیون های مشترک ایران-چین و ایران-هند و 
ایران-بوسنی و هرزه گوین و رییس انجمن علمی اقتصاد دفاع ایران 

فعالیت کرده است.
حسینی در انتخابات مجلس یازدهم به نمایندگی از مردم تنکابن، 
رامسر و عباس آباد به مجلس راه یافت. خبرگزاری ایرنا با توجه به سابقه 
وزارت این نماینده منتخب در حوزه اقتصاد و نقش برجسته وی در 
شکل دهی به فراکسیون موقت »نیروهای انقلاب اسلامی« که به تازگی 

تشکیل شده، مصاحبه مشروحی را با وی انجام داده است.
نماینده منتخب مجلس یازدهم در این مصاحبه، اصلاح ساختار 
مجلس و بازگرداندن قدرت به تک تک نمایندگان، احیای جایگاه خود 
مجلس در چارچوب قانون اساسی و ایجاد شفافیت در مجلس را مورد 

تاکید قرار داد.
حسینی با بیان اینکه ما تا به حال،  طبقه بندی های سنتی و 
متعارفی تحت عنوان راست یا اصولگرایان و چپ یا اصلاح طلبان 

داشتیم، افزود: واقعیت امر این است که همه آنهایی که منصفانه 
نگاه می کنند می بینند که این طبقه بندی کارآمدی لازم را ندارد و ما 
نیاز به یک بازآفرینی و تجدیدنظر داریم و اگر فرایند تشکیل فراکسیون 
»نیروهای انقلاب اسلامی« به خوبی و با اتحاد پیش رود، روی طبقه 
خواهد  اثر  اصلاح طلب-اصولگرا  یا  راست-چپ  سنتی  بندی های 
گذاشت. این استاد اقتصاد با اشاره به کم توجهی به نهاد مجلس در 
موضوع اصلاح قیمت بنزین و همچنین اصلاح بودجه سال ۹۹، معتقد 
است وقتی که ترتیبات نهادی درست اجرا نمی شوند نظام اداره کشور 

در دام به هم ریختگی نهادی می افتد.
به گزارش »هم قلم« وزیر اقتصاد در دولت های نهم و دهم در 
گفت و گو با ایرنا ، رسیدگی به اقتصاد و معیشت مردم را اولویت 

اصلی مجلس یازدهم عنوان کرد و استفاده از ظرفیت بازار سرمایه برای 
تامین مالی پروژه ها، توجه به بخش مسکن و پروژه های عمرانی برای 
تحریک تقاضا در کل اقتصاد، توسعه پتروپالایشی ها و معادن و زنجیره 
معادن برای کاهش خام فروشی، بازطراحی نحوه تخصیص ارز ترجیحی 
برای جلوگیری از رانت و فساد و استفاده از نوآوری های جدید مالی، 
استارتاپ ها و فین تک را برای بهبود اقتصاد کشور و معیشت مردم 

پیشنهاد کرد.

از نظر شما به عنوان منتخب مجلس یازدهم،  اولویت های 
مجلس آینده چیست؟

خود  جایگاه  به  یکی  دارد؛  اولویت  دو  آینده  مجلس  حسینی: 
مجلس و امور حاکمیتی کشور و دیگری به امور اقتصادی مربوط 
می شود. واقع امر این است که طی چند سال اخیر به طور مشخص، 
مجلس جایگاهش را در امور حاکمیتی که قانون اساسی به نوعی بر 
آن تصریح دارد، از دست داده است. قانون گذاری یکی از وظایف خاص 
مجلس شورای اسلامی است یا اموری مثل برنامه و بودجه از وظایف 
و اختیارات خاص مجلس شورای اسلامی اس می بینید که در عمل 
مجلس از راس امور خارج شده است. شما شاهد بودید که آبان ماه 
سال گذشته اصلاح قیمت بنزین در جلسات شورای هماهنگی سران 
قوا که عملا مسئولیتش با رییس جمهوری است و دو قوه دیگر هم 
در آن حضور دارند، بدون طی فرایند قانونی انجام شد و دیدید که 
مجلس شورای اسلامی در این موضوع چطور دور خورد، لذا اولین 
کاری که باید صورت گیرد این است که مجلس شورای اسلامی به 
جایگاه خود برگردد و از موقعیت و موضعی که قانون اساسی برایش 
تعیین کرده و امام و رهبری بر آن تاکید دارند، یعنی در راس امور 

بودن، برخوردار شود.
لحاظ  از  الان  ما  برمی گردد؛  اقتصادی  مسائل  به  دوم  موضوع 
اقتصادی در شرایط بغرنجی قرار داریم. البته این امر قابل پیش بینی 
بود؛ گرچه عده ای ممکن است آن را به کرونا ربط دهند اما واقع امر این 
است که رشد سرمایه گذاری ما از سال ۱۳۹۳ نه تنها صفر بلکه منفی 
بود و مشخص بود که اثراتش را دیر یا زود بر اقتصاد خواهد گذاشت. به 

هر حال سرمایه گذاری یک شاخص پیشرو در اقتصاد است و وقتی با 
این شاخص  نگاه کنیم باید انتظار داشته باشیم که تولید هم کاهش 

پیدا کند و این اتفاقی است که در اقتصاد ایران افتاد.
متاسفانه، اقتصاد ایران در سال ۱۳۹۷ رشد منفی ۵ درصد و در 
سال ۹۸ حدود منفی ۸ درصد را تجربه کرد. در سال ۹۳ روند بهبود 
توزیع درآمد هم رو به بدتر شدن و نابرابر شدن بوده و ضریب جینی که 
در سال ۹2 به ۳۶ درصد کاهش پیدا کرده بود الان بالای 42 درصد 
است اینها را که کنار هم قرار دهید هم درآمد سرانه با توجه به رشد 
جمعیت کاهش پیدا کرده و هم توزیع درآمد نابرابرتر شده، در نتیجه 
رفاه اجتماعی کاهش پیدا کرده است. بنابراین یکی از اولویت های 
مجلس یازدهم باید تلاش برای افزایش رفاه اجتماعی و درآمد سرانه 

ملی باشد.

در روزهای اخیر اظهاراتی درباره کاهش اختیارات رییس 
مجلس از سوی منتخبان مجلس یازدهم بیان می شود. چه 

سازوکاری برای کاهش قدرت رییس مجلس در نظر دارید؟
حسینی: در نهایت این رییس مجلس است که به عنوان سخنگوی 
مجلس بایستی اینها را پس از تشکیل مجلس اعلام کند یعنی ما نیاز 
داریم که مجلس یازدهم شکل بگیرد و وقتی که شکل گرفت، این 

مباحث را دنبال کند.
ادامه در صفحه۶
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رهبر انقلاب اسلامی فرمودند: حقوق طبیعی نیروی 
کار باید رعایت شود. یعنی دستمزد عادلانه، پرداخت 
منظم و بدون تأخیر، ثبات اشتغال یعنی امنیت شغلی از 

مسائل بسیار مهم است.
به گزارش »هم قلم« به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
آیت الله خامنه ای  رهبری،  حضرت  معظم  مقام  دفتر 
روزچهارشنبه(به  صبح  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
مناسبت هفته کار و کارگر، در ارتباط تصویری مستقیم 
و ۳ ساعته با هفت مجموعه تولیدی ضمن تأکید بر 
نقش و اهمیت جایگاه کارگر و وظایف متقابل کارگر 
و کارفرما در افزایش کمّی و کیفی تولید و ایجاد ثروت 
در یک اقتصاد سالم، به بیان نکاتی در خصوص علت 
نامگذاری امسال به عنوان سال جهش تولید و الزامات 
تحقق این شعار و بخش هایی که باید بر آنها تمرکز ویژه 
شود، پرداختند و وظایف مسئولان در این عرصه را بیان 

کردند.
کارگر  هفته  تبریک  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
گزارش های  شنیدن  زحمتکشان،  و  کارگران  همه  به 
امیدبخش از تولید را شیرین و جذاب خواندند و با تأکید 
رفع مشکلات  گفتند:  گزارشها  این  انتشار عمومی  بر 
جامعه کارگری یکی از مسائل مهم است که باید نسبت 

به آن اهتمام شود.
به  را  سخنانشان  اول  بخش  اسلامی  انقلاب  رهبر 
مسائل کارگری اختصاص دادند و با تقسیم بندی مفهوم 
کار در نگاه اسلامی به »کار عمومی« و »کار اقتصادی« 
افزودند: کار به معنای عمومی همه انواع کار را شامل 
می شود و در قرآن کریم و روایات نیز تأکید بر تلاش 
و انجام عمل صالح و به سرانجام رساندن کار است که 
البته یکی از مشکلات ما در کشور نیمه تمام ماندن کارها 

است.
ایشان تشویق اسلام به کار عمومی را نقطه مقابل 
و »مفت جویی«  نابجای »مفت خواری«  و  انتظار غلط 
دانستند و گفتند: اسلام در معنای اقتصادی نیز بر کار 
تأکید دارد همچنانکه پیامبر اکرم)ص( دست کارگر را 
می بوسد و می فرماید خداوند کسی را که کار را محکم و 

با احساس مسئولیت انجام دهد، دوست می دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای هدف اقتصاد کشور را تولید 
ثروت و تقسیم عادلانه آن بین آحاد مردم خواندند و 
از  اقتصاد سالم، کارگر یکی  به  افزودند: برای رسیدن 
ستونهای اصلی و از عوامل درجه یک تولید ثروت در 

کشور است.
رهبر انقلاب اسلامی، کارگرِ ماهر و نوآور را موجب 
افزایش کیفیت کار دانستند و گفتند: بنابراین بنگاههای 
نیروی  مهارت  و  دانش  باید  کارفرمایان  و  اقتصادی 
کار و سهم آن را از عوائد بنگاههای اقتصادی افزایش 
دهند و کارگر نیز با احساس مسئولیت بیشتر و بدون 

سهل انگاری عمل کند.
ایشان، کارگر و کارفرما را دو ستون اصلی رشد و 
پیشرفت اقتصادی خواندند و با  اشاره به شکایت برخی 
افراد از مصوباتی که نظر کارگر در آنها ملاحظه نشده 
عادلانه  نگاه  با  باید  مقررات حتماً  این  افزودند:  است، 

تنظیم شود.
حضرت آیت الله خامنه ای اهتمام به حقوق نیروی 
و  منظم  پرداخت  و  عادلانه  »دستمزد  جمله  از  کار 
بدون تأخیر آن، امنیت شغلی، بیمه، آموزش، خدمات 
رفاهی و بهداشت و درمان« را مورد تأکید قرار دادند و 

گفتند: در دنیای کنونی و تحولات پر سرعت فناوری، 
از تجربیات قبلی  یادگیری مداوم آموزشی و استفاده 
برای مجموعه های تولیدی و کارگران آنها یک ضرورت 
است تا با ارتقاء بهره وری و کیفیت تولید، رونق اقتصادی 

افزایش یابد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تأثیرگذاری کارگران 
نقش  دنیا،  گذشته ی  قرن  دو  سیاسی  تحولات  در 
دفاع  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  در  کشورمان  کارگران 
مقدس و حوادث گوناگون را بسیار برجسته دانستند و 
افزودند: کارگران از همراه ترین قشرها در تحقق اهداف 
انقلاب بوده اند و پیوند آنها با نظام جمهوری اسلامی 
یک پیوند دائمی است البته این پیوند عمیق، وظایف 
مسئولان در هر سه قوه را برای حل مشکلات کارگران 

افزایش می دهد.
به موضوع »جهش  ادامه  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
تولید« به عنوان شعار سال اشاره کردند و با اشاره به 
این شعار  برای تحقق  پایان سال  تا  فرصت کافی که 

وجود دارد، نکاتی را درخصوص آن بیان کردند.
اقتصاد  در  تولید  مقوله  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
کشور را همچون سیستم ایمنی و دفاعی بدن انسان 
دانستند و گفتند: همانگونه که نقش سیستم ایمنی بدن 
در مقابله با ویروسها بسیار مهم است، اگر تولید مناسب 
و رو به رشد باشد، می تواند پیکره اقتصادی کشور را 
دست ساز  ویروسهای  و  طبیعی  ویروسهای  مقابل  در 
همچون تحریم و یا نوسانات قیمت نفت و تکانه های 

مختلف محافظت کند.
ایشان با تأکید بر اینکه تولید، عامل اصلی شکل گیری 
یک اقتصاد ملی و قوی است، افزودند: تولید علاوه بر 
اینکه برای اقتصاد کشور حیاتی است، از لحاظ سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی نیز تأثیرهای زیادی دارد به گونه ای 
که توانایی یک ملت در تولید نیازهای اساسی خود، به 
آن ملت اعتماد به نفس و احساس عزت خواهد بخشید 
و زمینه ساز رفاه عمومی جامعه، افزایش تولید ناخالص 
ملی و افزایش صادرات و تأثیرگذاری فرهنگی صادرات 

کالاهای داخلی در کشورهای دیگر خواهد شد.
رهبر انقلاب اسلامی، روند فعلی تولید در کشور را 
برای جبران عقب ماندگی ها ناکافی دانستند و با تأکید بر 
لزوم توسعه و تقویت بیشتر تولید، نکاتی را درخصوص 

جهش تولید و راههای تحقق آن در شرایط کنونی بیان 
کردند.

حضرت آیت الله خامنه ای یکی از مسائل مهم برای 
تحقق جهش تولید را مشارکت دادن مردم در اقتصاد 
از طریق استفاده از استعدادها و ظرفیت های گوناگون 
مردم برشمردند و افزودند: در این زمینه سه قوه وظایف 
مهمی دارند که اگر به این وظایف عمل نشود، جهش 

تولید اتفاق نمی افتد.
ایشان حمایت از تولید و تولیدکننده را اصلی ترین 
از  کردند: حمایت  تأکید  و  دانستند  مسئولان  وظیفه 
تولید فقط به معنای تزریق نقدینگی نیست بلکه باید با 
برداشتن موانع، میدان را برای سرمایه گذار، صاحب فکر 

و تولیدکننده باز کرد.
رهبر انقلاب اسلامی به برخی از مصادیق برداشتن 
و  دست  مقررات  حذف  گفتند:  و  کردند  اشاره  موانع 
پاگیر، مبارزه جدی با قاچاق کالا، مقابله با واردات بی 
رویه، مبارزه با فساد مالی و فساد اداری، رعایت حقوق 
مالکیت معنوی، مقابله با سفته بازی ها و سوداگری های 
زیان بخش، و معافیت های مالیاتی در موارد ضروری و 
وضع مالیات در موارد لازم همچون ثروتهای بادآورده از 
جمله کارهای ضروری است که باید سه قوه نسبت به 

آن اهتمام بورزند.
به  مربوط  اخیر  قضایای  آیت الله خامنه ای  حضرت 
ویروس کرونا و پای کارآمدن همه ظرفیت های کشور 
برای تولید اقلام بهداشتی از جمله ماسک را نمونه بارزِ 
باز کردن میدان و حمایت از تولید خواندند و افزودند: 
علت اینکه در تولید ماسک توانستیم در مدت کوتاهی به 
ظرفیتی دست پیدا کنیم که بیشتر از نیاز کشور است، 
برطرف شدن موانع از جانب دولت و باز شدن میدان 
برای حضور دستگاههای مختلف و حتی مردم در عرصه 

تولید ماسک بود.
ایشان با تأکید بر اینکه بهبود محیط کسب وکار یکی 
از موارد ضروری برای تحقق جهش تولید است، گفتند: 
و  اقتصاد  امور  وزارت  بررسی های کارشناسی  براساس 
دارایی، اگر دو اقدامِ »ایجاد پنجره واحد صدور مجوزها« 
اختلافات  رفع  برای  تجاری  دادگاههای  »تشکیل  و 
اقتصادی« انجام شود، جایگاه کشور از لحاظ شاخص 

کسب و کار چهل تا پنجاه رتبه ارتقاء خواهد یافت.

مقام معظم رهبری: 

حقوق طبیعی نیروی کار باید رعایت شود
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»ممنوعیت  موضوع  به  اسلامی  انقلاب  رهبر 
واردات« به عنوان یکی از زمینه های جهش تولید اشاره 
و خاطرنشان کردند: ما با واردات مخالف نیستیم اما 
تأکید داریم محصولی که در کشور تولید می شود و یا 

امکان تولید دارد، وارد نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: در برخی مواقع، 
برخی دستگاههای اجرایی، به بهانه هایی به دنبال باز 
مثال  عنوان  به  هستند.  مورد  بی  واردات  راه  کردن 
می گویند برای اینکه کیفیت خودروی داخلی ارتقا 
یابد، باید خودروی خارجی وارد شود در حالی که باید 
کیفیت خودروی داخلی از راههای دیگر افزایش یابد و 
نه از طریق واردات خودروهای خارجی و به خاک سیاه 

نشاندن تولید داخلی.
کنار  در  کیفی  اهمیت جهش  بر  تأکید  با  ایشان 
جهش کمّی، موضوع افزایش امید به کار و تلاش را در 
کشور بسیار مهم خواندند و گفتند: متأسفانه عده ای در 
کشور به طور دائم می گویند »نمی شود و نمی توانیم« 
در حالی که »می توانیم« و دلیل آن هم این است که ما 
وقتی می توانیم یک ماهواره بر را با سرعت ۷۵۰۰ متر بر 
ثانیه به فضا پرتاب کنیم و ماهواره را در مدار قرار دهیم، 
و یا در صنایع دفاعی آن پیشرفتهای بزرگ را داشته ایم، 
پس در تولید هم می توانیم به جهش دست پیدا کنیم.

رهبر انقلاب اسلامی افزودند: آن ذهن و فکری که 
برای ارسال ماهواره  می تواند ماهواره را تولید کند و 
بعدی در مدار ۳۶ هزار کیلومتری هدف گذاری کند، 
قطعاً چنین روحیه ابتکار و خلاقیتی برای تولید خودرو 
با مصرف ۵ لیتر بنزین در یک صد کیلومتر و در دیگر 

بخشهای تولید نیز وجود دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به برخی بخشها 
که باید در جهش تولید به آنها اهمیت و اولویت داده 
شود، اشاره کردند و گفتند: توسعه ظرفیت پالایشگاهی 
بندرعباس  در  میعانات  پالایشگاه  ساخت  همچون 
طرح های  اجرای  سیراف،  پالایشگاهی  مجتمع  و 
تولید  برابری  چند  افزایش  به  منجر  که  پتروشیمی 
به خصوص  محصول خواهد شد، طرح های کشاورزی 
گندم،  همچون  اساسی،  محصولات  تولید  بر  تمرکز 
دانه های روغنی، گیاهان دارویی و آبزیان و خودکفایی 
در این عرصه ها با استفاده از شیوه های آبیاری مدرن، 
تمرکز بر زیرساخت ها به خصوص حمل و نقل ریلی، 
توجه ویژه به قطعه سازی و تمرکز به بخش معدن که 
بسیار هم عقب ماندگی داریم، بخشهایی هستند که باید 

در موضوع جهش تولید مورد اهتمام ویژه قرار گیرند.
ایشان یکی دیگر از بخشهایی را که باید در موضوع 
و  دارو  ویژه ای شود، بخش  نگاه  آن  به  تولید  جهش 
واکسن دانستند و افزودند: اکنون در کشور در خصوص 
کرونا،  ویروس  با  مقابله  برای  واکسن  و  دارو  تولید 
کارهای تحقیقاتی خوبی انجام شده است و چه بسا 
دانشمندان خوب و جوان و محققان کارآمد ما بتوانند 
زودتر از کشورهای دیگر موفق به تولید دارو و واکسن 

برای مقابله با کرونا شوند.
رهبر انقلاب اسلامی، زنجیره پوشاک، کفش و لوازم 
کشور  ریشه دار  و  مهم  ظرفیتهای  از  یکی  را  خانگی 
خواندند و گفتند: برای تحقق جهش تولید باید بر این 
زنجیره تمرکز جدی شود و از واردات این محصولات 

جلوگیری شود.
حضرت آیت الله خامنه ای به یک اقدام ناپسند در 
تولید پوشاک نیز اشاره کردند و افزودند: با اینکه کشور 
همواره در تولید پوشاکِ با کیفیت سرآمد و صاحب 
قدمت است اما برخی تولیدکنندگان بر روی تولیدات 
خود برچسب تولید خارج می زنند که این کار غلط 

است.

لطف  به  کردند:  تأکید  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
خداوند حرکت تولید در کشور آغاز شده است اما ادامه 
این حرکت معمولی، مشکلات کشور را حل نخواهد 
جهش  یک  و  مضاعف  حرکت  یک  نیازمند  و  کرد 
هستیم که در این عرصه نیز جوان های آماده به کار 
و عناصر مبتکر بسیارند و باید میدان برای ورود آنان 

مهیا شود.
ایشان در پایان اظهار امیدواری کردند شرایط جدید 
از شیوع کرونا در کشور و گسترش  بعد  پیش آمده 
نیازها،  تأمین  برای  مردم  میان  همکاری  روحیه 
زمینه سازِ کارهای نو و تحولات در عرصه های اقتصادی 

کشور باشد.
ارتباط  اسلامی،  انقلاب  رهبر  سخنان  از  پیش 
تصویری با هفت مجموعه تولیدی در صفادشت )استان 
زنجان،  شرقی(،  آذربایجان  )استان  ورزقان  تهران(، 
شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، پاکدشت )استان 
و  مرکزی(  )استان  پرندک  صنعتی  شهرک  تهران(، 

روستای به آباد مشهد برقرار شد.
جهاد  و  صمت  نیرو،  وزیران  که  برنامه  این  در 
کشاورزی نیز حضور داشتند، آقای شریعتمداری وزیر 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی گزارشی از اقدامات دولت در 
بخش تولید و همچنین برنامه های آن برای صیانت از 
اشتغال در شرایط کرونا بیان کرد و از یک کارگر نمونه 

تقدیر شد.
در ادامه این برنامه آقایان: »صمدی رئیس هیئت 
مدیره شرکت اوَرَند پیشرو و مصطفی بازیار کارگر نمونه 
سال مستقر در این شرکت«، »سعدمحمدی مدیرعامل 
معدن  کارگر  فیروزکوهی  و  ایران  مس  ملی  شرکت 
ترانسفو«،  ایران  شرکت  مدیرعامل  »ظهیری  مس«، 
دانش بنیان  شرکت  مدیره  رئیس هیأت  »نجات بخش 
شرکت  مدیرعامل  »فتاحی  سپاهان«،  صنعت  بهیار 
تولیدات لوازم خانگی امِِرسان«، »فیهمی پور مدیرعامل 
»رزم حسینی  نویدکاران«،  تولیدی  تعاونی  شرکت 
نمونه  مزرعه  از  صبوری  و  رضوی  خراسان  استاندار 
صبوری«، گزارشهایی از وضعیت تولید، دستاوردها و 
مشکلات واحدهای تولیدی خود و پیشنهادهایی برای 
حل مشکلات و تحقق شعار سال بیان و بر این نکات 

تأکید کردند:
- لزوم سرمایه گذاری برای افزایش ظرفیت تولیدی 
پتروشیمی های داخلی برای تأمین مواد اولی ه صنایع 

و کاهش واردات
امور  و  ارزی  بانکی،  تسهیلات  ارائه  در  تسریع   -

گمرکی برای واردات مواد اولیه مورد نیاز صنایع
ترانسفورماتور  و  کالا  گونه  ورود هر  از  ممانعت   -

دارای تولید داخل
- لزوم کاهش مجوزها و مقررات دست وپا گیر و 

ایجاد انگیزه برای ورود سرمایه گذاران و کارآفرینان
- مزایا و امکانات بی نظیر اقتصاد دانش بنیان برای 
جهش تولید و نزدیک شدن به الگوی اقتصاد مردمی 

در بخش تولید
- ضرورت هدفگذاری دقیق تسهیلات دولتی برای 
کمبود  به  توجه  با  واقعی  تولیدکنندگان  به  اصابت 

سرمایه در گردش واحدهای دولتی
تضمینی  خرید  مناسب  روش  اتخاذ  لزوم   -
محصولات کشاورزی با نرخ مشخص برای جلوگیری 

از ریسک در انتخاب محصول برای کشت
- ضرورت بها دادن به جوانان تحصیلکرده روستایی 
و  روستا  در  ماندن  برای  آنها  از  و حمایت  تشویق  و 

توسعه کشاورزی صنعتی
برای  کشاورزی  ماشین آلات  به روزرسانی  لزوم   -

افزایش تولید

توضیحات سخنگوی دولت 
درباره امکان تبادل زندانیان 

میان ایران و آمریکا
سخنگوی دولت گفت: بدون 
هیچ پیش شرطی آمادگی برای 
تبادل همه زندانیان و گفت وگو 
دارد،  وجود  آنان  آزادی  برای 
که  بوده  آمریکا  دولت  این  اما 

تاکنون از پاسخ  خودداری کرده است.
به  پاسخ  در  ربیعی  علی  قلم«،  »هم  گزارش  به 
برخی  با  آنلاین  گفت وگوی  در  خبرنگاران  پرسش 
رسانه ها با اشاره به موضوع تبادل زندانیان میان ایران و 
آمریکا، اظهار کرد: از مدتها پیش اعلام کردیم که برای 

تبادل همه زندانیان ایرانی و آمریکایی آمادگی داریم.
وی افزود: وزیر خارجه ما هم اعلام کرد که بدون 
هیچ پیش شرطی آمادگی برای تبادل همه زندانیان و 
گفت وگو برای آزادی آنان وجود دارد، اما این دولت 

آمریکا بوده که تاکنون از پاسخ  خودداری کرده است.
ربیعی با اشاره به وضعیت شیوع کرونا در آمریکا 
شیوع  شرایط  در  آمریکا  دولت  که  امیدواریم  گفت: 
بیماری کرونا که جان شهروندان ایرانی در زندان های 
سرانجام  کشور  این  دولت  می کند،  تهدید  را  آمریکا 

مراقبت از جان انسان ها را به سیاست  ترجیح دهد.
که  داریم  اطلاعاتی  داد:  ادامه  دولت  سخنگوی 
شرایط  در  آمریکا  زندان های  در  ایرانی  شهروندان 
مطلوبی نیستند و به خوبی مراقبت نمی شوند و این 
برای ما نگران کننده است. با این حال به نظر می آید 
آمریکا نسبت به گذشته آمادگی بیشتری برای خاتمه 
اکنون  دلیل  همین  به  دارد.  وضعیت  این  به  دادن 
به  می کنیم  موکول  و  نمی کنیم  را  نهایی  قضاوت 

مشاهده پیشرفت محسوسی که در جریان امور باشد.
وی تاکید کرد: دولت آمریکا از آمادگی ما مطلع 
شده و ما فکر می کنیم نیازی به قرار دادن میانجی 
نیست، با این حال در صورت موافقت طرف آمریکایی، 
دفتر حفاظت از منافع ایران نقطه نظرات ما را درباره 
به  مبادله  این  انجام  زمان  و  نحوه  شامل  جزئیات، 

واشنگتن اعلام خواهد کرد.
ربیعی گفت: ما اعلام کردیم که آمادگی بحث کردن 
پیرامون آزاد کردن همه زندانیان را داریم، این طرف 
آمریکایی است که باید در این زمینه اعلام نظر کند و 

شواهدی درباره تغییر دیدگاه آن ها وجود دارد.
وی همچنین با اشاره به اقدامات دولت و معاون 
علمی و فناوری رییس جمهوری برای حمایت از رشد 
استارت آپ ها اظهار کرد: افزایش بودجه برای تقویت 
صندوق شکوفایی از اقدامات دولت برای رشد جهش وار 
برای  که  مقرراتی  میزان  و  است  بوده  استارت آپ ها 
حمایت از استارت آپ ها در ۶ سال گذشته شکل گرفت 
بی نظیر است و ما در هر جایی که توانسته ایم مقررات 
را برای رشد این بخش فراهم کنیم این کار را انجام 
دادیم.ربیعی با اشاره به پویش کروناپلاس و رونمایی 
از استارت آپی به همین نام از سوی معاونت علمی و 
فناوری رییس جمهوری اظهار کرد: ما استارت آپ هایی 
جزو  را  گیرند  قرار  شده  مشخص   رسته  در ۱۳  که 
وام های  از  می توانند  که  دادیم  قرار  مجموعه ای 
آینده  معتقدیم  که  چرا  کنند؛  استفاده  ارزان قیمت 
شغلی از آن استارت آپ هاست و مخصوصاً در بخش 
را شامل می شود،  بیشترین مشاغل  نیز که  خدمات 

استارت آپ ها می توانند تاثیر فراوانی داشته باشند.
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ایران در کنترل و مقابله با کرونا سرافراز است
 جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با حضور حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت 
جمهوری،  رئیس  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام 
اعضای ستاد ملی و حضور ویدئو کنفرانسی استانداران 

سراسر کشور تشکیل شد.
به گزارش »هم قلم« به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
ریاست جمهوری، جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا صبح 
امروز ) یکشنبه( با حضور حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام والمسلمین 
و  ملی  اعضای ستاد  رئیس جمهوری،  حسن روحانی 
حضور ویدئو کنفرانسی استانداران سراسر کشور تشکیل 

شد.
وزرای  روحانی،  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
نیروهای مسلح  رئیس ستاد کل  و  و کشور  بهداشت 
در این جلسه گزارشی از اقدامات انجام شده در زمینه 

مقابله با کرونا به رهبر معظم انقلاب ارائه کردند.
رییس جمهوری در این جلسه گفت: ماجرای ویروس 
کرونا از 2۷ دی ماه برای اولین بار در دولت مطرح شد. 
یکشنبه 2۷ دی ماه بحث شد که بیماری کرونایی با 
این ویژگی ها در برخی از شهرها و کشورها آمده است 
و مردم مبتلا هستند منتها همه بحث ها این بود که 
بحمدالله هنوز در ایران با این مشکل مواجه نیستیم و 
در آن جلسه وزیر بهداشت و درمان  بسیار اصرار داشت 
که پروازهای ما به چین فوری قطع شود و کسی از آنجا 

وارد کشور ما نشود. 
در ۳۰  نگذشت  بیشتر  روزی  چند  افزود:  روحانی 
بهمن روز چهارشنبه در دولت به ما اطلاع رسید. وزیر 
بهداشت اعلام کرد، متأسفانه 2 نفر از فوت شدگان در اثر 

کرونا بوده و آزمایش آنها هم مثبت بوده است.
این  با  که  لحظه ای  ما  بنابراین،  داشت:  اظهار  وی 
بیماری در کشور مواجه شدیم، ۳۰ بهمن بوده و در 
بدون  که  گفتم  بهداشت  وزیر  به  دولت  همان جلسه 
هیچ ملاحظه ای فوراً آنچه واقعیت است به اطلاع مردم 
برسانید. با اینکه در شب انتخابات بودیم و شرایط ما 
سخت بود در عین حال بخاطر اهمیت مسأله به اطلاع 

مردم رساندیم.
رییس جمهوری خاطر نشان کرد: در سوم اسفند 
ماه شورای عالی امنیت ملی تشکیل شد و در آن جلسه 
تصویب شد که ستاد ملی کرونا، مسأله مقابله با کرونا را 
دنبال کند و آن مصوب خدمت جنابعالی ارسال شد و 
حضرتعالی آن مصوبه را تأیید فرمودید البته مصوبه دیگر 
و دومی هم خدمتتان فرستاده شد که آن را هم تأیید 
فرمودید در واقع تأیید مصوبات شورای عالی امنیت ملی 

به دست مبارک جنابعالی، آغاز این حرکت بود.
روحانی تاکید کرد: به اعتقاد من این حرکت اگر یک 
روز به تأخیر می افتاد یعنی به جای سوم اسفند که شورا 
بحث و تصویب کرد و جنابعالی تأیید فرمودید اگر چند 
روز تأخیر می افتاد ممکن بود ما با شرایط بسیار سختی 

مواجه بشویم.
وی تصریح کرد: بلافاصله جلسات تشکیل شد و در 
روزهای اولیه جلسات عمدتاً به ریاست نمکی تشکیل 
می شد و بعد جلساتی با مدیریت بنده تشکیل شد. از 
تا حالا در مجموع ۸۰  پایان بهمن ماه  از  اول حادثه 

روز است.
 2۰ ، روز  این ۸۰  در  داد:  ادامه  جمهوری  رییس 
جلسه رسمی که جلسه امروز ما از آن جلسات است به 
این شکل و بیش از 2۰ جلسه فرعی آن هم با حضور من 

و وزرا، حداقل ۸۰ جلسه در این مدت ۸۰ روز تشکیل 
شده است و ما حدود ۸ کمیته تشکیل دادیم.

روحانی گفت: کمیته بهداشت و درمان که سعید 
رحمانی  عبدالرضا  اجتماعی  و  امنیتی  کمیته  نمکی، 
فضلی، کمیته اطلاع رسانی آقای دکتر صالحی مسئول 
بودند، که صدا و سیما هم در اینجا خیلی پشتیبانی 
کردند و اساساً در این امر مقابله، صدا و سیما یک نقش 
بسیار ارزشمندی داشت. کمیته پشتیبانی که وزارت 
صمت به عهده داشت و کمیته حمل و نقل که وزیر راه 

آن را به عهده داشت.
وی افزود: اگر یک روز حرکت قطار ما یا کامیون های 
ما از بنادر به مرکز کشور متوقف می شد، در عرض چند 
روز ممکن بود در برخی از کالاها دچار مشکل بشویم، 
البته ذخایر ما به اندازه کافی بود اما به محض اینکه 
شنیده بشود که باری به یک ذخیره ای نمی رسد، جامعه 
دچار اضطراب می شود و بحمدالله هر روز این کار انجام 
گرفت هر روز از هر کجای دنیا که خواستیم هواپیما 
بیاورند  را بفرستیم و بروند تجهیزات لازم را برای ما 
بدون هیچ دغدغه خاطر، گروه پروازی آماده بودند و 
رفتند بدون هیچ وحشت و اضطرابی و کار بزرگی را 

انجام دادند.
امور خارجه  وزارت  اظهار داشت:  رییس جمهوری 
هم که کمیته دیگری را به عهده دارد، مسئولیت بسیار 
سنگینی را مخصوصاً در زمینه همسایگان و در زمینه 
جذب کمک هایی که نیاز داریم و در زمینه ارتباطات 

اقتصادی به عهده دارند.
نیز  آموزش  کمیته  در  کرد:  نشان  خاطر  روحانی 
برای آموزش و پرورش و دانشگاه ها، تصمیمات خوبی 
از روز اول اتخاذ شد، امروز این تصمیمات ادامه دارد و 
بالاخره برای اصناف و اماکن مذهبی. ۸ کمیته از روز اول 
تشکیل دادیم. مسئولین کمیته ها مشخص است و همه 
هم فعال بودند هر یک از این کمیته ها هم در طول این 
مدت بعضی هایشان شاید بیش از ۱۰۰ جلسه تشکیل 
دادند و مصوبات آنها هست و همه در این راه کمک 

کردند و اقدامات مهمی انجام دادند.
وی تاکید کرد: مهم این بود که از روز اول، از ساعات 
اولیه با آمادگی که بود، اقدامات مؤثر فوراً شروع شد، 
یعنی مدارس  و دانشگاه ها فوری تعطیل شد و رفت و 
آمد شهرها مقید شد به چارچوب هایی که موقع خروج 

آنها را غربالگری و چک می کردند.
و  بهداشت  وزارت  کرد:  تصریح  جمهوری  رییس 

درمان بلافاصله غربالگری را شروع کرد، بیمارستان های 
بودند،  غافلگیری  در  حدودی  تا  اولیه  ساعات  در  که 
تجهیز شدند و در این تجهیزات همه حضور پیدا کردند. 
همه مردم، نیروهای مسلح، حتی مساجد و برای هر 
چه که مورد نیاز بود همه به صحنه آمدند و این یکی 
از زیبایی هایی بود که در کمتر کشوری مشاهده شد 
که همه در کنار هم از صدا و سیما، نیروهای مسلح، 
وزارتخانه ها، نهادهای عمومی غیردولتی و همچنین از 
تمام مردم، همه سمن ها و همه خیرین، همه تلاش 

کردند.
روحانی تصریح کرد: دیروز در جلسه ای با خیرین 
بودیم دیدیم از همان لحظه اول در مورد کارتون خواب ها 
یک اقدام بسیار جالب و زیبایی انجام گرفته تا کسی 
مبتلا نشود، اقداماتی که انجام دادند. خیلی جالب توجه 
بود. یا در خصوص معتادین یک کار بزرگی بوده که در 

سراسر کشور بحمدالله انجام گرفت.
وی ادامه داد: در کشورمان شیوه خاص خودمان را 
اتخاذ کردیم. برخی از کشورها شیوه شان این بود که ما 
آزاد بگذاریم این ویروس منتشر می شود و یک عده ای 
از بین می روند و یک عده ای هم بدنشان قوی می شود 
تمام  از مدتی  بعد  و  پیدا می کنند  را  آنتی ویروس  و 
می شود. همین الان هم بعضی از کشورها همین کار 

را انجام می دهند.
معتقد  کشورها  از  بعضی  گفت:  جمهوری  رییس 
بودند که بسیار سفت و سخت باید وارد عمل شویم. 
تانک آوردند، توپخانه و نیروهای مسلح و ارتش آوردند و 
مغازه ها و خیابان ها را بستند و نمی گذاشتند هیچ کس از 
خانه خارج شود. آن هم یک شیوه ای برای خودش بود.

روحانی افزود: ما یک شیوه خاصی را انتخاب کردیم 
.در آغاز جلسه وزارت بهداشت و درمان توضیحات بسیار 
خوبی داد. ۵ گروه و ۵ شیوه بود و بین 4 و ۵ را انتخاب 
دادیم،  انجام  در کشور  را  یعنی سختگیری ها  کردیم. 
محدودیت ها را انجام دادیم، مدرسه ها را بستیم و مغازه  
ها را برای مدتی بستیم و سفر را برای مدتی ممنوع 
از  بعضی  سختگیری  آن  به  حال  عین  در  اما  کردیم 
کشورها نبود، مسأله را هم رها نکردیم و لذا همه آمار و 
ارقام به ما نشان می دهد که تا به امروز قابل قبول است.

وی اظهار داشت: پیک بیماری ما تقریباً یک ماه بوده 
است، از 2۵ اسفند تا 2۵ فروردین پیک این بیماری 
بوده است. البته بخواهیم دقیق تر بگوییم از 2۶ اسفند 
بوده تا ۱۷ فروردین این یک ماهی که می گویم، یک 

روحانی درجلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با حضورمقام معظم رهبری:
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ماهی است که تعداد متوفیان ما ۳ رقمی بود قبل از آن 
2 رقمی بوده و بعدش هم 2 رقمی شده است. یعنی ما 
از 2۵ فروردین 2 رقمی شدیم قبل از 2۵ اسفند هم 2 
رقمی بودیم ولی در این مدت یک ماه ۳ رقمی بودیم 

۱۱۱ الی ۱۵۰ بوده است .
رییس جمهوری خاطر نشان کرد: بنابراین پیک ما 
در این یک ماه بوده و اقدامات بسیار خوبی هم شده و 
مردم عزیز همکاری بسیار خوبی کردند. یعنی هر آنچه 
که وزارت بهداشت و درمان و ستاد گفته مخصوصاً وقتی 
جنابعالی امر فرمودید که نکاتی که ستاد با قاطعیت 
باید  برای مردم بیان می کند، لازم الاجرا است و همه 

اجرا کنند، کاملا اجرا شده است.
روحانی تاکید کرد: تقریباً ۸۳ درصد مردم به طور 
متوسط آنچه که مسئولین به آنها گفتند، گوش کردند 
و این در مقایسه با کشورهای دیگر قابل قبول است و 

بسیار جالب توجه است.
وی تصریح کرد: نگذاشتیم در کشور ما نان و جان 
به راه بیفتد. در کشورهای دیگر به راه افتاد، در اروپا هم 
راه افتاد و در آمریکا که نان و جان شدید راه افتاد که 
جان مقدم است یا نان مقدم است و معیشت مقدم است 
یا سلامت مقدم است و این کار بحمدالله در ایران انجام 
نگرفت و خیلی حساب شده هم سلامت مردم اولویت 
بود و هم توجه ویژه به نان و اقتصاد مردم که کار بسیار 
خوبی انجام گرفت البته برای مدتی همه مغازه ها تعطیل 
شد.رییس جمهوری ادامه داد: از 2۳ فروردین مغازه ها 
بلکه آنهایی که  بازگشایی شد و نه همه  در استان ها 
خطرشان کم بود و از سی ام فروردین آن مغازه هایی در 
تهران که خطرشان بسیار کم بود، باز شد و به تدریج 
آنهایی که متوسط بود، گسترش دادیم و اخیرا و هفته  
که  دهیم  گشایش  دیگری  موارد  است  ممکن  آینده 
خیلی حساب شده با مراقبت با همه آمار و ارقام و کاری 
که روزانه وزارت بهداشت و درمان ما انجام می دهد و ما 
آمار آن را هر روز می بینیم که شرایط ما چگونه و به 

چه صورت است.
روحانی گفت: امروز می توانیم بگوییم شرایط ما به 
صورت نسبی خوب است و در مقایسه با کشورهای دیگر 
می توانیم بگوییم سرافرازیم. ملت ما که حتماً سرافراز 
در حد خودشان  بقیه مسئولین هم  و  دولت  و  است 
سرافراز هستند و کار بزرگی در این مدت انجام گرفت 
چون این یک رقابتی بود که بین ما و همه کشورهای 
دنیا بود که صنعتی، کشورهای بزرگ و ابرقدرت همه 
در کنار هم قرار گرفتیم.وی افزود: ما در تحریم بودیم 
اما آنها در تحریم نبودند، ما مشکلات خاص خودمان را 
داشتیم و آنها نداشتند، ما رهبری مدبری داشتیم، آنها 
نداشتند و ما مردم بسیار خوبی داشتیم که در صحنه 
بودند و مردم آنها نسبت به مردم ما قدم هایشان در این 

راه کوتاه تر بوده است.
از  ارقام  و  آمار  رییس جمهوری تصریح کرد: همه 
زمینه ها  همه  در  متوفی ها  و  بهبودیافتگان  مبتلایان، 
است.  قبول  قابل  ما  ارقام  و  آمار  و  است  مهم  بسیار 
نیروهای مسلح از روز اول گفتیم آماده بشوند و در همان 
شورای عالی امنیت ملی هم گفتیم بر مبنای بدبینی 
چون احساس می کردیم موج اول ما بسیار شدیدتر و 
سنگین تر خواهد بود به این دلیل نیروهای مسلح ما 
4 هزار تخت و هزاران تخت نقاهتگاه آماده کردند البته 
بیمارستان ها همه آماده شدند الحمدالله بیمارستان های 
و  آی سی یوها  حتی  نشد،  پر  تخت هایش  هیچگاه  ما 

بخش مراقبت های ویژه اش همیشه جا خالی داشتیم.
یک  که  افتاده  اتفاق  شاید  داشت:  اظهار  روحانی 
شبی در یک شهرستانی آی سی یو پر شده و فردا خالی 
شده اما مشکلی نداشتیم که کشورهای دیگر داشتند 

عمومی  نهادهای  دانش بنیان،  شرکت های  بلافاصله  و 
غیردولتی و صنعت کشور، وارد صحنه شدند و بلافاصله 

نیازمندی ها را تامین کردند.
وی خاطر نشان کرد: در ماسک N۹۵ بیش از حد 
نیاز الان تولید می کنیم و وزارت بهداشت برای صادرات 
آنها مجوز داده است. در ونتیلاتور صحبتی که با آقای 
دکتر نمکی کردیم ایشان می گفت 2۰ ونتیلاتور به ما 
بدهند بقیه را صادر کنند اشکالی نمی بینیم، تقریباً 2 
برابر این میزان تولید می شود بنابراین می توانیم صادر 
کنیم و مواد ضدعفونی و امثال اینها را به وفور می توانیم 
آبرومندانه ای  بحمدالله شرایط  ما  کنیم. شرایط  صادر 
است که می توانیم سرمان را بلند کنیم روبروی دنیا در 
این ماه رمضان و این مردم بسیار خوب و عزیز ما در این 

شرایطی که امروز داریم.
رییس جمهوری تاکید کرد: اخیراً آمدیم کشور را 
بر سه قسمت تقسیم کردیم آنجاهایی که خطرات اش 
خیلی کم است یا به اصطلاح سفید است آن جایی که 

خطراتش متوسط و آنجاهایی که خطراتش زیاد است.
پایین  خطراتش  که  آنجایی  کرد:  تصریح  روحانی 
شهرستان   ۱۵۸ است.  شهرستان   ۱۵۸ امروز  است 
کم خطر یا سفید است که آنجا مساجد را باز کردیم. 
نمازجمعه ها باز شد تا در چارچوب پروتکل ها کارهایشان 
را انجام دهند و این اقداماتی است که آغاز شده و ان شاء 
الله امیدواریم روز به روز هم بیشتر بشود و با رعایت 

پروتکل دچار مشکل هم نشویم.
بسیار  تصمیمات  آموزش  به  نسبت  داد:  ادامه  وی 
خوبی در ایران اتخاذ شد، صدا و سیما و فضای مجازی 
بسیار کمک کرد. در مجموع اکثر بچه های ما توانستند 
از طریق فضای مجازی و تلویزیون درس بخوانند و از 

درس عقب نمانند.
گرفتیم  تصمیم  هم  امروز  گفت:  رییس جمهوری 
برای  صرفاً  گشوده  شود  مدارس  آینده  هفته  از 
دانش آموزانی که مایلند بروند اشکالات شان را از معلمین 
عزیزشان سوال کنند و الزامی نیست اما آنهایی که عقب 
افتاده اند یا می خواهند چیزی را بپرسند در چارچوب 
پروتکل ها آزاد شده  است.برای دانشگاه هم تصمیمات 

خاصی را اتخاذ کردیم.
روحانی افزود: از نظر مالی دچار فشار بسیار شدیدی 
شدیم. جمعیت بسیار زیادی از مردم بیکار شدند. یک 
عددی حدود ۸۰۰ هزار نفر در بیمه بیکاری ثبت نام 
ما  و  اند  داده  دست  از  را  شغل شان  گفتند  و  کردند 
موظفیم که حقوق آنها را پرداخت کنیم البته عددهای 
دیگر هم ممکن است باشد برخی از آنها برگشتند به 
سرکار، برخی به این عدد اضافه شده و یک عدد ثابت 

نیست.
وی اظهار داشت: برای مردمی که شرایط شان بسیار 
سخت بود. حتی تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی 
هم نبودند که اینها را شناسایی کردیم. این ۳ میلیون 
خانواده را تحت پوشش قرار دادیم و بین 2۰۰ تا ۶۰۰ 
دادیم که چند  اختصاص  اینها  به  ماه  تومان در  هزار 
نوبت پرداخت شد.رییس جمهوری خاطر نشان کرد: 
بعد از ماه رمضان هم نوبت بعدی را خواهیم داد. برای 
4 میلیون نفر که شرایط شان سخت بود وام یک تا 2 

میلیون تومانی در نظر گرفتیم.
وی ادامه داد: برای 2۳ میلیون خانوار، یک میلیون 
آنها  به  که  گرفتیم  نظر  در  قرض الحسنه  وام  تومان 
کردیم  آماده  تومان  میلیارد  هزار   ۷۵ شده  پرداخت 
برای مشاغلی که دچار مشکل شدند که پرداخت آنها 

به زودی آغاز می شود.
رییس جمهوری گفت: برای ما تامین مخارج بیکاری 
و هم  بهداشت و درمان بسیار مهم بود و چون منبعی 

نداشتیم از جنابعالی تقاضا کردیم و با موافقت جنابعالی 
یک میلیارد یورو برای این امر اختصاص پیدا کرد که 
بقیه اش هم پرداخت  آنها پرداخت شده و  ۳۰ درصد 
می شود، این کار، کار بسیار ضروری و مهم و یک نیاز 

قطعی ما بود.
مبارک  دست  به  بزرگی  بسیار  کار  افزود:  روحانی 
سهام  ازادسازی  با  موافقت  آن  و  شد  انجام  جنابعالی 
به ۵۰  نزدیک  روزها جمعیت  این  در  که  بود  عدالت 
میلیونی، 4۹ میلیون نفر که دارای سهام عدالت هستند 

به آنها اعلام شد که اگر مایلند می توانند 
سهام خودشان را نگه دارند و سود سالانه بگیرند اگر 
مایلند بفروشند شرایط برایشان باز است و ان شاء الله بعد 
از ماه رمضان این کار به خوبی انجام می گیرد و مقدمات 

این کار انجام گرفته است.
وی اظهار داشت: به نظر من این بزرگترین کمکی 
است که در این مقطع خاص برای اقشار ضعیف جامعه 
از طریق سهام عدالت انجام می گیرد و این بسیار مهم 
هم  گاز  و  برق  آب،  مثل  هم  دیگر  کارهای  در  است. 
گفتیم که ۳ ماه تعویق بیفتد و پول اینها را پرداخت 
نکنند. در مالیات نیز همین طور و در بدهی  به بانک ها 
همین کار را کردیم. در اجاره منازل هم به همین صورت 
اقدام شد. اقدامات خوبی شده تا مشکلات مردم تا حد 

زیادی کاسته شود.
دیگر  طرف  از  کرد:  نشان  خاطر  جمهوری  رییس 
در بخش شرکت های دانش بنیان کارهای خوبی شروع 
شده است چه در زمینه نیازمندی هایی که در آن تولید 
برای  انجام می دهند  تحقیقاتی که  می شود و چه در 
دارویی که احتمالاً بتوانند به دست بیاورند و کشف شود 
و یا برای واکسنی که بتوانند آماده کنند و این کارها هم 

اقدامات بزرگی است که شروع شده است.
وی تاکید کرد: تقریباً می توانم محضر جنابعالی عرض 
کنم از ابتدای دی ماه یعنی قبل از این حوادث تا امروز 
در این مدت تقریباً هیچ کس در مسئولین رده بالا که 
من می شناسم یک روز تعطیلی نداشتند حتی می توانم 
بگویم ساعتی آرامش نداشتند. الحمدالله شبانه روز فعال 
بودند و تلاش کردند و امیدواریم خداوند قبول کند و 

کمک کند که بتوانیم این راه را به خوبی ادامه دهیم.
رییس جمهوری تصریح کرد: در اینجا لازم می دانم 
بویژه از بانک مرکزی تشکر کنم. چون روزهای بسیار 
سختی داشتیم. در هر چیزی نیاز فوری داشتیم به بانک 
مرکزی گفتیم پولش را به هر وسیله ای که بوده با هر 

مشکلاتی که بوده تامین کرده است.
روحانی ادامه داد:  در همین یک میلیارد یورویی که 
جنابعالی فرمودید باز این کار، کار بانک مرکزی است 
که بانک مرکزی تأمین کرده است، ۷۵ هزار میلیارد 
تومانی به عنوان تسهیلات می دهیم و 2۳ هزار میلیارد 
هم وام قرض الحسنه است تمام اینها کارهایی است که 
کار اصلی اش بر عهده بانک بوده است. بار سهام عدالت 
هم بر عهده شورای عالی بورس و وزیر اقتصاد است. 
ان شاء الله امیدوارم توانسته باشیم در این مدت آنچه 
وظیفه ما بوده لااقل حداقلی که توانستیم و توان داشتیم 

انجام دهیم.
معظم  رهبر  به  خطاب  پایان  در  جمهوری  رییس 
راهنمایی  را  ما  همیشه  یادآورشد: حضرتعالی  انقلاب 
کردید گاهی هم که لازم بوده با دست خط مبارک تان 
باز هم بنده را راهنمایی کردید ما نیازمند به راهنمایی 
و هدایت و کمک شما هستیم و به دعای خیر شما در 
این ماه پربرکت رمضان محتاج هستیم و ان شاء الله در 
سایه پربرکت شما کشور از این مشکل به خوبی عبور 

خواهد کرد.



6

اقتـصادیشماره 147  22 اردیبهشت 1399

ادامه از صفحه اول
برخی از منتخبان مجلس انتقاداتی درباره ضعف 
مجلس و نقش رییس مجلس در این زمینه مطرح 
داشتید  اخیرا  که  ای  مصاحبه  در  شما  کرده اند. 
گفتید که رییس مجلس نباید نماینده تر از سایر 
نمایندگان باشد. فکر نمی کنید جایگاه مجلس در 

مقابل نهادها و عوامل بیرونی تضعیف شده است؟
حسینی: ما باید به جای تفسیر شخصی به منشور 
اداره کشور یعنی قانون اساسی برگردیم. تعریف و جایگاه 
هر نهادی در قانون اساسی مشخص شده است. تخطی از 
قانون اساسی به معنای از ریخت افتادگی نهادی است. ما در 
قانون اساسی شورای نگهبان یا مجمع تشخیص مصلحت 
نظام داریم که جایگاه هایشان هم مشخص است. یا  شورای 
عالی امنیت ملی داریم، قوه مجریه و حتی قوه قضاییه هم 
همین طور است. سئوال من این است که بر فرض در قانون 
اساسی آمده است بودجه باید در قالب لایحه توسط دولت 
تدوین و به مجلس شورای اسلامی ارائه و در مجلس هم 
تصویب شود. این شامل تغییرات و اصلاحیه ها و متمم های 
بودجه هم هست. آیا سال گذشته قانون بودجه اصلاح شده 
آیا شورای نگهبان دخالتی کرده و آیا مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ورود کرده است. این موضوع را همان شورای 
سران سه قوه به هم ریخته است. اینکه آیا شورای سران 
سه قوه چنین اختیاری داشته، معتقدم نداشته و فراتر از 

اختیارات خودش حرکت کرده است.
سران  هماهنگی  شورای  اختیارات  این  کنیم  فرض 
سه قوه منبعث از جایگاهش در شورای عالی امنیت ملی 
است، سوال این است که آیا اصلاح قانون بودجه از چنان 
اضطراری برخوردار بوده که نیاید فرایند قانونی اش را طی 
کند. برخی از جاها ممکن است ما تخطی از قانون اساسی 
داریم که باید اصلاح شود نمونه بارز آن اتفاقاتی است که 
در اصلاح قانون بودجه و قیمت بنزین افتاد اینها چیزهایی 
است که ما در جریانیم و چه بسا اگر مصوبات شورای 
هم  دیگری  موارد  می بینید  کنید  بررسی  را  قوا  سران 
اتفاق افتاده که ما بی خبر هستیم این اظهر من الشمس 
است و کسی هم تکذیب نمی کند و تبعات منفی آنرا هم 
همه پذیرفتند. وقتی که ترتیبات نهادی را درست اجرا 
نمی کنید در دام به هم ریختگی نهادی می افتید یا از 
ریخت افتادگی نهادی نتیجه خواهد شد. یکی از دلایل 
کاهش مشارکت در انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی 
هم به این موضوع بر می گردد و همه هم به نارضایتی از 
دولت مربوط نمی شود و بخشی از آن به جایگاه و عملکرد 
مجلس شورای اسلامی برمی گردد. امروز به رغم تصریح 
قانون اساسی، نمایندگان هم صف و هم سنگ نیستند، 
وقتی که گفته می شود قانون بودجه در مجلس شورای 
اسلامی باید تصویب و اصلاح شود، 2۹۰ نماینده از یک 
وزن برخوردار هستند اما وقتی که در جلسه ای با حضور 
حضور  کمیسیون  رییس   2 حداکثر  و  مجلس  رییس 
دارند، تصمیم گیری می شود، معلوم است که این سه نفر 
اختیارشان از بیش از 2۸۰ نماینده دیگر بیشتر است یا 
حتی فرض کنید این کار را به نهادی محول کنیم که 
نه تنها آن سه نفر بلکه فقط یک نفر از نمایندگان به 
عنوان رییس مجلس حضور دارد. ما هم نماینده داریم، 
هم نماینده تر و هم نماینده ترین که اینها باید اصلاح شود.

موضوع دیگر این است که ما بدون در نظر گرفتن 
مجلس  رییس  و  مجلس  از  اساسی  قانون  که  تعریفی 
داشته؛ یکباره رییس مجلس را به گونه ای ارتقا بخشیدیم 
و رییس مجلس در راس امور قرار گرفت و خود مجلس 
از جریان امور خارج شد. اینها باید درست شود و باید به 
سمت مجلس قوی برویم که تک تک نمایندگان از وزن و 
سهم یکسانی برخودار باشند و تصمیمات توسط اکثریت 
گرفته شود.اکثریت را هم قانون مشخص کرده؛ برخی جاها 

نصف به علاوه یک و برخی جاهای دیگر هم نصاب های 
بیشتر تعیین شده و برخی را هم آیین نامه داخلی مجلس 
مشخص کرده است. بنابراین بایستی اصلاح ترتیب نهادی 

و تعادل و توازن به مجلس شورای اسلامی برگرد.
ما در جایی باید از ریخت افتادگی نهادی را درمان 
کنیم و در جای دیگری هم این تعادل و توازن نهادی 
را بازآفرینی کنیم. مهم تر از صندلی و ساختمان مجلس، 
تریبون آن است و نمایندگان باید از این تریبون استفاده 
و  جدید  ترتیبات  این  و  باشند  مردم  صدای  و  کنند 
بازآفرینی های جدید را گوشزد کنند. معتقدم که باید به 
گونه ای رفتار کنیم که تک تک این 2۷۶ نماینده احساس 
کنند جایگاهی یکسان و همسان با دیگر نماینده ها دارند. 
فرقی ندارد که نماینده ای که وارد مجلس شده  قبلا در 
چه جایگاهی بوده است؛ اینها همه مواردی هستند که 
سبب می شود بین موقعیت نمایندگان تبعیض و تزلزل 
ایجاد شود. ممکن است کسی قبلا استاندار بوده و الان 
رای آورده و کس دیگری هم قبلا معاون فرماندار بوده 
باشد؛ اینکه افراد حرمت همدیگر را نگه می دارند در جای 
خود اما هر کدام از این دو نماینده یک رای دارند؛ ممکن 
است کسی وزیر بوده باشد و فرد دیگری که کارمند او 
بوده است به مجلس راه پیدا کرده باشد؛ اینها همه همسان 

هستند و از حقوق یکسانی برخوردارند.
اینکه کسی نماینده پایتخت است و شخص دیگری 
نماینده یک شهرستان، همه از حقوق یکسانی برخوردار 
هستند و مجلس شورای اسلامی مجمع نمایندگان مردم 
هستند. اینها همه باید صورت گیرد و نمایندگان واقعا 
مشارکت کنند و نتیجه این مشارکت را هم خودشان و 

مهم تر از آن مردم ببینند.

رهبر  به  نامه ای  منتخب،  نمایندگان  از  عده ای 
قوا  سران  شورای  نقش  درباره  انقلاب  معظم 

نوشته اند درباره این نامه توضیح می دهید؟
حسینی: قریب 2۰۰ نماینده منتخب مجلس یازدهم 
نامه ای سرگشاده خطاب به مقام معظم رهبری نوشتند 
و ضمن اعلام تجدید بیعت، یادآور شده اند که برخی از 
هیچ  و  است  آن  ذاتی  اختیارات  که  مجلس  اختیارات 
تشکیکی هم در آن نیست توسط این شورا به نوعی به 

کار گرفته می شود و بهتر است به جایگاه خود برگردد.

برای  مطرح  نامزدهای  از  یکی  عنوان  به  شما 
در  و  شده اید  مطرح  رسانه ها  در  مجلس  ریاست 
آیا  کرده اید  تایید  را  موضوع  این  هم  مصاحبه ها 
و آخرین  داشته اید  مورد  این  در  رایزنی هایی هم 
رایزنی ها برای ترکیب هیات رییسه و کمیسیون های 

مجلس چیست؟
حسینی: تاکید می کنم اگر قرار است مجلس شورای 
اسلامی که اولین مجلس مقارن با گام دوم انقلاب اسلامی 
است، یک مجلس مستحکم و موفقی باشد باید مجلسی 
شفاف باشد. به این ترتیب که در واقع ما اجازه دهیم که 
اشخاص توانمندی هایشان را عرضه کنند و نمایندگان هم 
با آگاهی بر مبنای استحقاق و شایستگی برای هر موقعیتی 
در مجلس از رییس یا سخنگو گرفته تا دبیر و سخنگوی 
کمیسیون، حضور افراد در کمیسیون ها تصمیم بگیرند 
وگرنه اگر قبل از تشکیل مجلس، با رایزنی یا بدون رایزنی 
و خارج از مجلس شورای اسلامی برای مجلس تصمیم 
گیری شود بدانید که آن از ریخت افتادگی نهادی و عدم 
تعادل و توازن در ترتیبات نهادی همچنان به قوت خودش 

باقی خواهد ماند.
تسهیل  و  مفید  فراکسیون ها  تشکیل  و  مشورت ها 
نمایندگان هستند که  این  نهایت  کننده است ولی در 
تک تک از حقوق خودشان بهره مند هستند و باید از آن 

بهره بگیرند و این تصمیمات را در چینش ارکان و قرار 
گرفتن اشخاص در موقعیت های مختلف در مجلس به 

کار بگیرند.
رییسه  هیات  برای  نمایندگان  از  کدام  هر  نامزدی 
و کمیسیون ها به روز انتخاب ارکان یا هیات رییسه در 
مجلس شورای اسلامی بر می گردد و الان به نوعی عرضه 
توانایی ها و اعلام آمادگی است؛ بنده، رییس مجلس را 
سخنگو و هماهنگ کننده نمایندگان می دانم و در تمام 
دنیا هم رییس پارلمان مسئول اداره جلسات مجلس است 
نه ریاست بر نمایندگان. رییس مجلس حق ندارد از آیین 
نامه تخطی کند حتی اگر آیین نامه نیاز به اصلاح داشته 
باشد باید توسط نمایندگان اصلاح شود. به هر حال این 
نمایندگان هستند که سخنگو را انتخاب می کنند نه اینکه 
رییس مجلس، نمایندگان را انتخاب کند. موقعیت رییس 
مجلس را هم نباید بیش از پیش حساس کنیم؛ یکی از 
اتفاقاتی که افتاده و الان کار را یک مقدار سخت کرده 
این است که اینقدر رییس مجلس اختیار دارد دیگر فقط 
رییس اداره جلسات مجلس نیست بلکه رییس سازمان 
اداری مجلس هم هست؛ این تمرکز اختیارات سبب شده 
که تمایزی بین رییس مجلس و سایر سطوح در مجلس 
و سایر نمایندگان پدید بیاید که این باید اصلاح شود و 
به جای تمرکز اختیارات شاهد تکثر و تقسیم اختیارات 
باشیم. اینکه چرا بنده برای ریاست مجلس اعلام آمادگی 
کردم این است که مشکل اصلی کشور را اقتصاد می دانم 
و همه به این اذعان دارند و این هم چیزی نیست که 
به یک سال برگردد الان چندین سال است که ما این 
مساله را داریم لذا به نظرم بایستی به نظم اقتصاد و تجارب 
اقتصادی بیش از گذشته در اداره امور کشور اهمیت دهیم. 
بنده تجاربی دارم؛ زمینه تخصصی  تحصیلی ام در زمینه 
اقتصاد بوده است؛ به همین خاطر اعلام آمادگی کردم. در 
عین حال همواره تاکید کرده ام که در مسیری با جمعی 
به توافق برسیم، فرایند ادامه کار را به شکل دیگری و با 
وحدت بیشتری انجام دهیم؛ آن هم دور از ذهن نیست؛ 
ولی فکر می کنم که بنا به مقتضیات و اولویت ها بخواهیم 
تصمیم گیری کنیم، امروز نیاز اساسی کشور این است 
که نظم و تجربه اقتصادی را بیشتر از گذشته در اداره، 

هماهنگی و هم افزایی حکمرانی کشور به کار بگیریم.
در خصوص فراکسیون ها، باید سخنگویان فراکسیون 
موقتی که تشکیل شده توضیح دهند اما ما الان یک جبهه 
فراگیر در مجلس شورای اسلامی داریم و آن هم همان 
شورایی است که با نگاه بازگشت به آرمان های انقلاب در 

مجلس حضور پیدا کرده است.

به عنوان نامزد شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی در انتخابات، همه اعضای این فراکسیون، 
یازدهم  مجلس  انتخابات  در  شورا  این  نامزدهای 

هستند؟
حسینی: من هم در فهرست شورای ائتلاف نیروهای 
انقلابی قرار داشتم. ما طبقه بندی های سنتی و متعارفی 
یا  اصولگرایان و چپ  یا  راست  به حال تحت عنوان  تا 
همه  که  است  این  امر  واقعیت  داشتیم؛  طلبان  اصلاح 
آنهایی که منصفانه نگاه می کنند می بینند که این طبقه 
بندی کارآمدی لازم را ندارد و ما نیاز به یک بازآفرینی و 
تجدیدنظر داریم. لذا ملاحظه می کنید که امروزه عموم 
نمایندگان هدف اصلی شان را غلبه بر مشکلات و پیمودن 
گام دوم انقلاب و بازگشت به آرمان های انقلاب تعریف 

کرده اند.
فراکسیونی با حضور نامزدهای منتخب لیست شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب چهارشنبه گذشته شکل گرفت که 
امیدواریم فراگیر باشد. این فراکسیون هدفش بازگشت به 
آرمان های انقلاب است. حدس می زنم اگر درست پیش 

سید شمس الدین حسینی:

رییس مجلس؛ مسئول اداره جلسات است نه ریاست برنمایندگان
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رود روی این طبقه بندی های سنتی اثر خواهد گذاشت و 
حتی بخش قابل توجهی از افرادی که به صورت مستقل به 
مجلس راه یافته اند می توانند ذیل این فراکسیون تعریف 
شوند. اصل بر وحدت نیروهای انقلاب است و فکر می کنم 
هنوز برای قضاوت زود است و الان اصل و عزم بر وحدت 
نیروهای انقلابی است.  اگر به امید خدا پختگی در اداره 
این فراکسیون ایجاد شود امیدوار هستم که یک ظرفیت 

جدید ایجاد شود.
و  فراکسیون ها  آینده  در  آیا  اینکه،  خصوص  در 
انشعاب های جدیدی ایجاد خواهد شد، الان هنوز برای 
قضاوت زود است و باید ببینیم سیر تحولات به چه صورت 

خواهد بود.
کار شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی با پایان 
یافتن انتخابات در حقیقت به سرانجام رسید و الان تا قبل 
از اینکه مجلس یازدهم شکل بگیرد، فراکسیون موقتی 
شکل گرفته است، این فراکسیون موقت سازوکار تشکیل 
را  یازدهم  مجلس  فعالیت  با  مقارن  رسمی  فراکسیون 
پیگیری می کند و این به معنای عبور از فرایند انتخابات و 
قرار گرفتن در مسیر استقرار مجلس یازدهم است. شورای 
ائتلاف از حدود 2۳۰ نماینده منتخب حمایت کرده بود و 
بقیه هم نمایندگان هم مستقلین هستند که اینها هم با 

توجه به سابقه شان می توانند به این فراکسیون بپیوندند.
این نامگذاری ها و طبقه بندی ها به قبل از تشکیل 
هر  اینکه  مجلس،  تشکیل  با  و  می گردد  بر  مجلس 
مکانیسم های  در  باشد  داشته  اعضایی  چه  فراکسیونی 
رایج آن صورت می گیرد  و توسط سخنگوها توضیح داده 
خواهد شد. این طبقه بندی ها و تفکیک ها تا زمانی ارزش 
و اصالت دارند که منجر به تسهیل و نیل به آرمان های 
انقلاب شوند و باری از روی دوش مردم و رهبری بردارند 
و موجب هم افزایی شوند لذا فکر می کنم که بیشتر از این 

نباید به آن وزن دهیم.
تریبون مجلس از صندلی مجلس مهم تر است یا به 
همان  ظرفیت هایش  از  یکی  مجلس  صندلی  عبارتی 
تریبون است که در قانون اساسی پیش بینی شده؛ ما باید 
از این ظرفیت استفاده کنیم و مشکلات مردم را با صدای 
بلند اعلام کنیم و با کمک این تریبون و رسانه ها، این 
هدف را تحقق ببخشیم. حتی اگر من هم رییس مجلس 
شدم و از آن عدول کردم باید با من برخورد شود؛ اگر الان 
این موضوع را مطرح می کنم به خاطر این است که نه تنها 
خودم بلکه هر کسی که در این موقعیت قرار گرفت به 

آن متعهد باشد.

»جهش  سال  را  امسال  رهبری  معظم  مقام 
تولید« نامیدند، شما به عنوان وزیر پیشین اقتصاد 
و نماینده منتخب مجلس یازدهم، چه پیشنهادی 

برای تحقق شعار سال دارید؟
را جویا  بنده  به عنوان منتخب، نظر  اگر  حسینی: 
باشید، بایستی دو دسته کار صورت گیرد؛ یک دسته از 
تلاش ها به افزایش تولید یا درآمد یا همان جهش تولید 
برمی گردد و یک دسته هم به بهبود توزیع درآمد منجر 
به همکارانم  می شود.به عنوان یک منتخب، پیشنهادم 
این است که به طور مثال ما باید تلاش کنیم برخی از 
فعالیت های اقتصادی را تسریع کنیم. یکی از بخش هایی 
که می تواند به تولید شتاب بخشد، بحث مسکن است. 
متاسفانه در سال های گذشته با رشد منفی در در این 
بخش روبه رو بودیم. به ویژه، وزیر قبلی مسکن خیلی 
مسکن  فعلی  وزیر  اگرچه  تاخت  مهر  مسکن  پروژه  به 
در مجموع انسانی کاری است و این موضوع را پیگیری 
می کند ولی متاسفانه در مجموع این پروژه تعطیل شده 
مسکن  بخش  تقویت  برای  خاصی  برنامه  باید  است.ما 
داشته باشیم به ویژه اینکه این روزها بازار سرمایه ظرفیت 

تجهیز منابع خیلی خوبی دارد.
مجریه  قوه  اسلامی  شورای  مجلس  صورت،  هر  در 
به  اقتصاد کشور  تا  باید حرکت کند  نیست. جایی که 
حرکت درآید، قوه مجریه است ولی به هر حال ما اعلام 
آمادگی می کنیم که هر گونه تصمیم و تسریع لازم باشد 

در جهت تقویت بخش مسکن انجام دهیم. مسکن یک 
حوزه اقتصادی و اجتماعی است، یعنی از یک طرف یک 
نیاز اجتماعی را پوشش می دهد که اولویت مهمی است 
و در قانون اساسی هم آمده است. از طرف دیگر منجر 
به تحریک تقاضا در اقتصاد می شود و به تجهیز عرضه 

منجر می شود.
علاوه بر این، امروزه بخش قابل توجهی از پروژه های 
عمرانی و زیرساختی وجود دارد که آنها هم باید به کار 
بیافتند؛ این پروژه ها، حداقل از منظر بخش تقاضا اقتصاد 
را تحریک می کنند اما متاسفانه به خاطر کمبود منابع 
وجود  وضعیت  این  افتاده اند.سال هاست  رکود  به  مالی 
دارد؛ ما باید با نگاه های جدید و جلب مشارکت مردم و 
بخش خصوصی و عمومی یا PPP این بخش ها را فعال 
کنیم و در واقع خود راه اندازی این همه پروژه های نیمه 
تمام، با کمک مکانیسم های واگذاری یا مشارکت با بخش 
غیردولتی می تواند هم بار بودجه ای را کم کند و هم حتی 

به نظر من در تامین مالی تسهیلی فراهم کند.
البته باید توجه داشته باشیم که رکود عمیقی که طی 
چند سال گذشته اتفاق افتاده طی یکسال جبران نمی شود 
ولی اصلاح مسیر اقتصاد، طی ماه های آتی می تواند هم 
بخشی از مشکلات را برطرف کند و هم می تواند با ریل 
اقتصادی  به فعالان  را  امید و اطمینان  گذاری صحیح، 
برگرداند؛ اگر به موضوع اینطوری نگاه کنیم، می توانیم یک 

سری فعالیت های میان مدت را هم شروع کنیم.
به  بلندمدت  و  مدت  میان  برنامه  می کنم،  تاکید 
گونه ای نیست که قابل تفکیک از کوتاه مدت باشد؛ اینها 
همه طبقه بندی هایی است که ما انجام می دهیم وگرنه 
بلندمدت، مجموع کوتاه مدت هاست؛ بنابراین می شود از 

همان موقعی که شروع می کنیم نتیجه اش را ببینیم.
ما روی سه حوزه تاکید داریم که بایستی به آن توجه 
شود؛ حوزه اول  این است که باید مشکلی که در حوزه 
نفت و گاز وجود دارد و تحریم ها در این بخش را باید به 
گونه ای چاره جویی کنیم. یک پایه اصلی تولید ما بخش 
نفت است که ما در این بخش خام فروشی می کنیم. 
متاسفانه برنامه های توسعه پتروپالایشی هم در چند سال 
گذشته متوقف شد. آسیب پذیری ما یا تحریم پذیری ما 
نه تنها کاهش پیدا نکرد بلکه افزایش هم پیدا کرد لذا شما 
می بینید که امروز یعنی در سال ۹۹ میزان فروش نفت ما 
از سال ۱۳۹۱ کمتر است در شرایطی که ما سال ۱۳۹۱ 
تحریم سازمان ملل را داشتیم الان تحریم سازمان ملل را 
نداریم. سال ۹۱، ما تحریم اروپا را داشتیم الان حداقل 
روی کاغذ تحریم اروپا را نداریم. اگرچه عدم تدقیق لازم 
و در واقع اغوا و تفکیک صوری بین تحریم های اولیه و 
تحریم های ثانویه سبب شد که ما عملا در واقع طرفی 
از برجام نبریم ولی در هر صورت ما الان باید اذعان کنیم 
که میزان فروش نفت در سال ۱۳۹۹ کمتر از سال ۱۳۹۱ 
است، به رغم اینکه تحریم ها حداقل روی کاغذ کمتر است 
چرا این اتفاق افتاده؛ این موضوع به کندی هایی برمی گردد 

که در وزارت نفت وجود دارد.
ما یک  برمی گردد که  این موضوع  به  این وضعیت، 
مثل  است  بوده  شکن  تحریم  که  برنامه هایی  از  سری 
توسعه پالایشگاهی را متوقف کرده ایم؛ در این دور جدید 
با مصوبه نسبتا خوب سال گذشته مجلس شورای اسلامی 
باید به این سمت برویم که پتروپالایشی ها و پالایشگاه 
ها را توسعه ببخشیم. ما دو میلیون و چهارصدهزار بشکه 
نفت خام صادر می کردیم که الان تعداد آن خیلی پایین 
تر از اینهاست. اگر ما موفق شویم طی یک زمان بندی ۶ 
پالایشگاه 4۰۰ هزار بشکه ای بسازیم یا حتی ترکیب و 
تلفیقی از پالایشگاه های بزرگ و کوچک و متوسط انجام 
دهیم بخش قابل توجهی از تحریم پذیری ما کاهش پیدا 
می کند یعنی هم می توانیم محصول را با ارزش افزوده 
بیشتری بفروشیم و هم درآمدش را کسب کنیم. بنابراین 
توسعه ظرفیت های پایین دستی نفت و گاز پتروپالایشی 
برای کاهش تحریم پذیری یکی از مباحث است. محور 
دوم می تواند بخش توسعه معادن و زنجیره معادن باشد، ما 
معادن بسیار غنی در کشور داریم که بخش قابل توجهی از 

آنها بهره برداری نشده است. این بخش می تواند با دانش و 
نیروی انسانی و سرمایه ایرانی به کار بیافتد.

مورد سوم هم، بحث های حوزه هایی مثل استارتاپ ها، 
فین تک یا فناوری مالی هستند که اگر انجام شود می تواند 

تحریک و تحرک به اقتصاد ببخشد.
بحثی هم در توزیع درآمد داریم ما الان منابعی در 
نیازهای اساسی در جهت  تامین  کشور داریم که برای 
ولی  یابد  می  اختصاص  پذیر  آسیب  اقشار  از  حمایت 
کارآیی لازم را ندارد. یکی از اینها همین بحثی است که 
ما الان بخش قابل توجهی از منابع کشور را در قالب یارانه 
کالاهای اساسی به ارز اختصاص می دهیم. گزارش های 
حتی  و  کارشناسی  تحلیل های  و  محاسبات  دیوان 
گزارش های دولتی نشان می دهد که ما اگر چه چیزی 
حداقل در حدود یک صدهزار میلیارد تومان به صورت 
ارز ترجیحی تخصیص می دهیم ولی عملا این در اختیار 
مردم قرار نمی گیرد و بایستی در این مورد هم بازطراحی 

جدیدی انجام دهیم که منابع به هدف اصابت کند.

بازار  در  تحرک  شاهد  اخیر  هفته های  طی 
سرمایه و بورس هستیم و طرح هایی برای آوردن 
معاملات مسکن به بورس و یا ورود سهام عدالت به 
بورس مطرح است فکر می کنید این طرح ها چقدر 

می تواند در بهبود شرایط موثر باشد.
مورد  را  سرمایه  بازار  تحولات  باید  ما  حسینی: 
موشکافی قرار دهیم؛ قانون جامع بازار سرمایه در نیمه 
دوم دهه ۱۳۸۰ در واقع عملا اجرایی شد و در واقع بخش 
تا   ۱۳۸۷ سال های  فاصله  در  نهادسازی ها  از  عمده ای 

۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ صورت گرفت.
در کنار بورس سهام، بورس انرژی، بورس کالا و انواع 
و اقسام نهادها و ابزارها در آن شکل گرفته است و در 
کنار بورس، فرابورس را هم داریم؛ این فرصت خوبی را 
برای اقتصاد ایران ایجاد کرده و بازار چه به لحاظ تعداد 
شرکت هایی که در آن حضور دارند و چه به لحاظ تنوع 
سهام و حجم منابع مالی در گردش خیلی بزرگ شده 
است و قابل قیاس با گذشته نیست. این فرصتی برای 
اقتصاد ایران است ولی ما در بازار سرمایه دو کار دیگر باید 
انجام دهیم؛ یکی از کارهایی که باید انجام دهیم این است 
که بحث بازار سرمایه باید کمک بیشتری به تامین مالی 
اقتصاد کند.در چند سال اخیر، کمتر شرکت جدیدی وارد 
بورس شده، البته یک اتفاق قابل مثال زدن، ورود شستا به 
بورس است که کلیت ورود شستا به بورس را با ملاحظاتی، 
مثبت قلمداد میکنم؛ حتی ورود شرکت های موجود در 
بورس، اگرچه حرکت خوبی است ولی کافی نیست باید 
از ظرفیت این بازار برای تامین مالی فعالیت های اقتصادی 

پروژه ها استفاده کنیم.
الان بیشتر معاملات دست دوم در بازار سرمایه صورت 
می گیرد و چیزی که ما در بازار سرمایه نیاز داریم این 
است که عرضه ها و معاملات دست اول هم صورت گیرد و 

پروژه ها طی این فرایند تامین مالی شوند.
و  اقتصادی  فعالان  مشکلات  از  ای  عمده  بخش 
پروژه های سرمایه گذاری کمبود منابع مالی است و این 
کمبود منابع از طریق عرضه های اولیه و افزایش سرمایه ها 
در بازار سرمایه می تواند صورت گیرد. این موضوع شامل 
حتی  و  راه  زیربنایی  بخش های  سایر  و  مسکن  بخش 

بهداشت و درمان هم می شود.
اولویتی که باید ما در بازار سرمایه دنبال کنیم، تامین 
مالی فعالیت های اقتصادی و پروژه ها و بنگاه ها به صورت 
عرضه دست اول است.البته ما نیاز داریم از نوآوری های 
مالی هم در این بازار بیشتر بهره مند شویم؛ چیزی که 
امروز تحت عنوان فناوری مالی یا فین تک از آن صحبت 
می شود و امروزه مباحث جدیدی مثل تامین مالی جمعی 

مطرح است باید در بازار سرمایه ما دنبال شود.
اگر این تحولات رخ دهد ما می توانیم بیش از گذشته 
روی بازار سرمایه حساب کنیم و خود این هم می تواند 
یکی از زیرساخت هایی باشد که به کمک افزایش تولید 

می آید.
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یک رسانه رژیم صهیونیستی گزارش داد، رئیس 
این  دارد  تلاش  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست 
اتحادیه اقدام به مجازات و وضع تحریم علیه این 
الحاق کرانه باختری  رژیم در صورت اجرای طرح 

کند.
به گزارش ایسنا، روزنامه اسرائیل هیوم گزارش 
کرد، کمیسیون امور خارجی اتحادیه اروپا مذاکراتی 
را بر سر تحریم و مجازات اسرائیل در صورت اجرای 
طرحش برای الحاق کرانه باختری به منظور اعلام 
حاکمیت بر آن مطابق با طرحی که دولت دونالد 

ترامپ برای خاورمیانه ارائه کرده، داشته است.
این  است  قرار  کرده،  اعلام  صهیونیستی  رژیم 
آمریکا  دولت  با حمایت  ژوئیه  اول  را  الحاق  طرح 

اجرا کند.
اسرائیل هیوم گفت، جوزپ  به  آگاه  یک منبع 
اروپا کسی  اتحادیه  بورل، رئیس سیاست خارجی 
است که به دنبال اجرای طرح تحریم اسرائیل است 
و به خصومت داشتن نسبت به این رژیم شناخته 
شده است.منشور اتحادیه اروپا تصریح داشته تمامی 
سیاست  حوزه  در  اتحادیه  این  مهم  تصمیمات 
خارجی تنها باید با اتفاق نظر میان 2۷ کشور عضو 
آن اتخاذ شوند و بنابراین گمان می رود که برخی 
مجارستان،  شامل  اروپا  در  اسرائیل  همپیمانان 
رومانی، بلغارستان و جمهوری چک جلوی هرگونه 
تلاش بورل برای وضع تحریمهای عمده علیه آن 

را بگیرند.
این در حالی است که کشورهایی نظیر سوئد، 

شدیدترین  دادن  دنبال  به  لوکزامبورگ  و  ایرلند 
پاسخ به رژیم صهیونیستی از جمله با معلق ساختن 
توافق شراکت اتحادیه اروپا با این رژیم که تنظیم 

کننده روابط میان آنهاست، هستند.
گرفته  نظر  در  که  دیگری  بالقوه  مجازات  یک 
شده، کنار گذاشتن اسرائیل از یک طرح تحقیقات 
در  بلندپروازانه  فن آوری  و  علمی  های  نوآوری  و 
اتحادیه اروپا به نام طرح هورایزن یوروپ است که 
قرار است در فاصله سالهای 2۰2۱ تا 2۰2۷ به اجرا 

در بیاید.
سناریوی سوم نیز مربوط به خروج اتحادیه اروپا 
از توافق موسوم به آسمانهای باز با اسرائیل است. 
این اقدامات می توانند ضربه اقتصادی چشمگیری 
به اسرائیل بزنند. وزرای امور خارجه اتحادیه اروپا 
قرار است در نشست بعدی که برای روز پنجشنبه 
الحاق  و  مساله  این  درباره  شود  می  برگزار  آینده 
بحث  به  اشغالی  سرزمین های  به  باختری  کرانه 
نشست  این  در  است  بعید  که  چند  هر  بپردازند 

تصمیمی قطعی گرفته شود.

اتحادیه اروپا تحریم اسرائیل را مد نظر دارد

اظهاراتی  در  آمریکا  دولت  اقتصادی  مشاور 
بحران  تداوم  با  بیکاری  نرخ  دارد  انتظار  گفت، 
 2۰ بالای  به  کشور  این  در  کروناویروس  شیوع 

درصد برسد.
جمعه  روز  اسپوتنیک،  خبرگزاری  گزارش  به 
وزارت کار آمریکا اعلام کرد، در ماه آوریل گذشته 
در یک رخداد بی سابقه بالغ بر 2۰.۵ میلیون شغل 
در پی بحران شیوع کروناویروس از بین رفته است.

در  سفید  کاخ  اقتصادی  مشاور  هاسِت،  کوین 
مصاحبه ای با شبکه سی بی اس عنوان کرد، انتظار 
آینده  ماه های  در  این کشور  در  بیکاری  نرخ  دارد 
به بالای 2۰ درصد برود.جدیدترین آمار مربوط به 
آمریکا  نشان داده در حالی که  بیکاری در  نرخ 
این نرخ برای ماه مارس در این کشور 4.4 درصد 
بود در ماه آوریل به ۱4.۷ درصد رسیده است در 
حالی که تعداد شغلها در بخشهای غیر کشاورزی 
اقتصاد آمریکا تا رقم 2۰.۵ که یک رکورد در نوع 

خودش است کاهش یافته است.وزارت کار آمریکا 
هم روز پنجشنبه اعلام کرد، در هفت هفته گذشته 
بالغ بر ۳۳ میلیون سند درخواست دریافت مزایای 
بیکاری برای نخستین بار را دریافت کرده است که 
این حاکی از نابودی هر چه بیشتر شغلها در آمریکا 
آمار،  جدیدترین  اساس  است.بر  نزدیک  آینده  در 
تعداد مبتلایان به کروناویروس جدید در آمریکا به 
۱24۵۷۷۵ مورد و تعداد افراد جان باخته در اثر این 

ویروس در این کشور به ۷۵۳۶4 تن رسیده است.

منابع خبری در سوریه از وقوع انفجاری در شهر 
الباب خبر دادند.

به گزارش خبرگزاری رسمی سوریه )سانا(، این 
انفجار در شهر الباب واقع در حومه شمال شرقی 

حلب رخ داده است.

بر اساس گزارش منابع سوری، علت وقوع این 
رویداد انفجار یک موتورسیکلت بمب گذاری شده در 
یک بازار بوده است.آمار دقیق کشته های این انفجار 
اما براساس گزارش ها، چندین  هنوز منتشر نشده 

تن در این انفجار زخمی شده اند.

رایزنی پمپئو با مقامات 
صهیونیستی درباره ایران

خارجه  امور  وزیر 
در  که  گفت  آمریکا 
به  سفرش  جریان 
اشغالی  سرزمین های 
تهدیدات  آنچه  درباره 
رایزنی  خواند،  ایران 

خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، مایک پمپئو وزیر امور خارجه 
آمریکا در گفت وگو با رسانه صهیونیستی اسرائیل 
امروز )سه شنبه( منتشر  هیوم که متن آن صبح 
شد، خاطرنشان کرد که در جریان سفرش به اراضی 
اشغالی تنها درباره الحاق کرانه باختری به اسرائیل 
صحبت نخواهد کرد، بلکه مسائل دیگری همچون 
شیوع ویروس کرونا و تنش ها با ایران نیز مورد بحث 

و رایزنی قرار می گیرد.
وی در ادامه با تکیه بر ادعاهای نخ نما و بی اساس 
خود علیه کشورمان افزود: مسائلی وجود دارد که 
مایلم در این سفر درباره آنها صحبت کنم؛ تهدیدات 
ایران، چگونگی همکاری با یکدیگر برای مقابله با آنها 
و جلوگیری از دستیابی آنها به سلاح هسته ای. من 
همچنین مقامات اسرائیل را در جریان پیشرفت های 

طرح صلح رئیس جمهور ترامپ قرار خواهم داد.
پمپئو قرار است روز چهارشنبه در شرایطی که 
اغلب کشورها مخالف طرح رژیم صهیونیستی برای 
الحاق کرانه باختری به سرزمین های اشغالی هستند، 

به این منطقه سفر کند.

کشته شدن چهار نیروی پلیس 
افغانستان در حمله طالبان

بر اساس اعلام مقامهای افغان، در حمله امروز 
پست  یک  علیه  طالبان  شبه نظامیان  )یکشنبه( 
ایست بازرسی پلیس افغانستان در استان بلخ، چهار 

نیروی پلیس را کشته و هفت تن دیگر را ربودند.
عادل  شاه  آناتولی،  خبرگزاری  گزارش  به 
بلخ در شمال  استان  امنیت  اداره  شاه، سخنگوی 
اعلام کرد که عوامل مسلح طالبان در  افغانستان 
منطقه باب یوسف، به پست ایست بازرسی پلیس 

حمله کردند.
وی ادامه داد: در این حمله چهار نیروی پلیس 
افغانستان کشته و هفت تن به گروگان گرفته شدند. 
شاه عادل شاه بیان داشت، تعدادی از شبه نظامیان 
طالبان بعد از رسیدن نیروهای پشتیبان به منطقه، 

کشته شدند.
تا کنون طالبان هیچگونه بیانیه ای در این رابطه 

منتشر نکرده است.

مشاور کاخ سفید:
 نرخ بیکاری در آمریکا بالای ۲۰ درصد می رود

انفجار موتورسیکلت بمب گذاری شده در الباب سوریه
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